

တၢ်စူးကါကျိၣ်အါကျိၣ်တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ တၢ်ကွၢ်နီၣ်ကွၢ်ယါပီးလီၤလၢတီၤဖၢးအဂီၢ်

တၢ်စူးကါကျိၣ်အါကျိၣ်လၢတီၤဖၢးပူၤ
လၢကမၤထီၣ်ထီၣ်က့ၤသရၣ်တဖၣ်အကံၢ်အစီအဂီၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဆီၣ်ထွဲ



ဘၣ်တၢ်မၤဘၣ်လိာ်အီၤလၢတၢ်စူးကါ
ကျိၣ်အါကျိၣ်တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့
ကိၣ်သရၣ်တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်ပတီၢ်အတက့ၢ်

「Teacher」
F C U S


the inclusive education foundation

MLE တီးဖားပူ သရုပ်/မူပိုင်အတတ်သုတတ်ဘဉ် အတတ်ကွက်ထံကွက်ဆေးပီးလီ

သရုပ်/မူပိုင် မ်-	L1:	တံမလီလံင်ဒီးတီး-
ပုလုအမေတုတ်တံမိထံသုညါ -	L2:	တံမလီအခိင်တီး-
ကွဲမိနီဂ်-	ကွဲမ်-	မုန်မုန်သီ-

လီကဝါ ဝး တံသုညါ ဖီး တံနံပံာ်လု အပွဲဖီးကံာ်မိ

လံာ်ဖျါလုအကါခိင် ဖီး တံသုတတ်ဘဉ်	တတပတီ တံသးမံတအိင်ဘဉ် -သရုပ်/မူပိုင် တဂုင်ကျဲမေတံဘဉ်-	ခံပတီတပတီ ခိင်တပဟ် -သရုပ်/မူပိုင် ဂုင်ကျဲမေတံဘဉ် ဘဉ်ဆဉ်သနင်ကု တကဲထီင်လီင်ထီင်ဘဉ်-	သပတီတပတီ အိင်ဒီးတံသုတတ်ဘဉ် -သရုပ်/မူပိုင်အံး မေတံလုထီင်ပုထီင်-	လုာ်ပတီတပတီ အိင်ဒီးတံမေနုာ် -ကွဲမိဒီး ကွဲသရုပ်/မူပိုင် ခံဒီးယံာ်ပံာ်လု အံး မေတံလုထီင်ပုထီင်-	တံမနီင်တဖဉ် ကွဲး ပံာ်ဖျါထီင်တံထံင် လီတံလီဆဲး လုအဘဉ်ထွဲလီင်သးဒီး တံမလီလု ဘဉ်တံပံာ်ထံသုညါတုအံး
<p>2LA</p> <p>ကဝ. သုညါလု ကွဲမိသုတဖဉ် ကမလီ ကျိအသိသုတဖဉ် တုလီတီးလီဒဲလံင် (2LA)</p>	<p>သရုပ်/မူပိုင် အံး တံတထံင်နံအံးလု အဆိင်ထွဲမေတံ ကျိလီဆီအံးမေတံမလီဘဉ်.</p> <p>သရုပ်/မူပိုင် ဖျဲကဲကျိထဲတခါမီး ဖဲတီးပု တထံင်လီနီင်လီအခါ.</p>	<p>သရုပ်/မူပိုင် အံးဂုင်ကျဲမေတံဘဉ် ကျိ ၂ ကျိ ခံဒီးကဲနံပံာ်, ကဟုင်အံးထီင်တံဂုင်ကျိ မုတမုာ် ကမညီထီင်တံဂုင်ကျိအသိတဖဉ် အကီဘဉ်ဆဉ် တလုထီင်ပုထီင်ဘဉ်.</p> <p>သရုပ်/မူပိုင် ဖျဲကဲကျိမိသုတဖဉ် L1 မုတမုာ် L2 လုအကျိအကျိကမဉ် မုတမုာ် လုအဖုင်ထံင်မုင်ထီ နီင်လီ.</p> <p>ကွဲမိသုတဖဉ် လုပိင်ထွဲတညီဘဉ် မုာ်လုတံမလီအတပဟ်နီင်ချဲဒိင်မး မုတမုာ် ကွဲမိသုတဖဉ် အတမေဘဉ်ထွဲလီင်အသးဘဉ် မုာ်လု တံမလီအတပဟ်နီင်ယာ်ဒိင်မး မုတမုာ် တံထံင်လီဆီ တဘျီဝဲတဘျီအပိလီ.</p> <p>တံအုင်သးလု ကွဲမိသုတဖဉ် အတံကတီး မုတမုာ် အတံသုကွဲးသးလု L2 ပဲဂုထီင်အံး ဆိင်ထဲတဆဲးတကုာ်.</p>	<p>သရုပ်/မူပိုင် ဆိင်ထွဲမေတံဘဉ် ကျိတံမလီ ခိဖျါတံမုးကါ ကျိခံကျိ ခံဒီးကဲနံပံာ်. ကဟုင်အံးထီင်တံဂုင်ကျိ ကမညီထီင်တံဂုင်ကျိအသိတဖဉ် နီင်လီ.</p> <p>သရုပ်/မူပိုင်အံး မေတံလုထီင်ပုထီင်လု ခိင်ခါဆဲးကီးဖိအပု ဖးထီင်အသးလု တံလုကွဲမိသုညါတံ ပံာ်တုလု တံလုကွဲမိကဘဉ်မလီနီင်လီ. တံအဲဘဲနံ ပံာ်ပုဒီး တံမလီဖုင် လံာ်ဖျါသုတဖဉ် ဒီး လံာ်ကျိသုတဖဉ်လု တံနံပံာ်အံးညီအကုာ်အဂီတဖဉ် နီင်လီ.</p> <p>သရုပ်/မူပိုင် ဖဲကတီးလီ တံဂုင်ကျိလု တံကတီးအချဲ(အတပဟ်) လုအကြဲးအဘဉ် ခံဒီး ကွဲမိတဖဉ် ကနံပံာ် ဒီး ကလုပိင်ထွဲအကီနီင်လီ.</p> <p>သရုပ်/မူပိုင် ဖျဲကဲဘဉ် တနံဘဉ်ကျိ ခံဒီးခိင်ထံးတခါအသိ လုကွဲမိတဖဉ်ကမလီ ကျိလုအသိ မုတမုာ် တံမလီလံာ်ခိင်လံာ်ထီကျိ အကီလီ.</p> <p>ကွဲမိသုတဖဉ် ဘဉ်တံထံင်သုညါလု ကတီးတံဘျထီင် မုတမုာ် သုကွဲးသးအံးထီင် လု L2 နီင်လီ.</p>	<p>သရုပ်/မူပိုင် ဆိင်ထွဲမေတံဘဉ် ကျိအသိတံမလီ ခိဖျါလုမုးကါဒုင် ကျိ ၂ ကျိ ခံဒီး ကဲနံပံာ်, ကဟုင်အံးထီင်တံဂုင်ကျိ မုတမုာ် ကမညီထီင်တံဂုင်ကျိအသိဒီး ဟုင်ဂံာ်ဟုင်ဘါကွဲမိသုတဖဉ် ကမဲသုဒဲနီင်အသိလီ.</p> <p>ကွဲမိသုတဖဉ် ကတီးတံဘျထီင် မုတမုာ် သုကွဲးသးအံးထီင်လု L2 ဒီး တံထံင်အံးလု အဲသုဒဲသိင်လီ မုတမုာ် မေတံလုပိင်သးကီးနီင်လီ.</p>	






လိပ်ဖျာဉ်လေးအကဲဖြတ် နှင့် တာသုတေသန	တတပတ်တော် တာသုတေသန -သရုပ်/မှတ် တင်ကျမ်းမာတာဘဝ-	ခံပတ်တော်တော် နိဂုံးတယ် -သရုပ်/မှတ် ကိုကျမ်းမာတာ ဘဝဆိုင်ရာသရုပ်က တင်ကျမ်းမာတာဘဝ-	သပတ်တော်တော် အိပ်နိုးတာသုတေသန -သရုပ်/မှတ်ဆုံး မာတာလာထိုင်ပွဲထိုင်-	လှိုင်းပတ်တော် အိပ်နိုးတာမရမာ -ကိုမိနိုး ကိုသရုပ်/မှတ် ခံခိယာပတ်လက် ဆုံး မာတာလာထိုင်ပွဲထိုင်-	တာမာနိဂုံးတဖန် ကွဲး ပတ်ဖျာဉ်ထိုင်တာထိုင် လှိုင်းပတ်လေးဆုံး လာအဘဝထွဲလှိုင်းသီးသီး တာမာလီလာ ဘဝတာယီထိုင်ညာတော်ဆုံး
<p>HOTS</p> <p>၁၂. မာဂုထိုင် တာဆီကမိတ် အတာသုတေသနလေးအပတ်တော်ထိ (Higher Order Thinking Skills) ခိဖျာလေး L1 ဆု L2 အတာလာထိုင်လေးထိ.</p>	<p>သရုပ်/မှတ် တထေးဂံထေးဘာလေး ကမာဂုထိုင် တာဆီကမိတ်တာ ထံထံဆေးဆေးဘဝနဲ့လေး.</p> <p>ထဲကိုမိတနိုး စံးဆာတာသံကွာသုတဖန်, ဆါတကွာ ကိုမိတဂယီ စံးဆာတာအဘျီတဖန်အဘျီ နဲ့လေး.</p> <p>သရုပ်/မှတ် သံကွာထဲ တာသံကွာသုတဖန်လေး တာသုတေသနနဲ့ပတ်လည် အမိခိတ်နဲ့လေး.</p> <p>သရုပ်/မှတ် တကွာလိတ်ဝဲဒုတ် ကိုမိတဂမာစုတ်လေး ကယုတ်မှတ် မုတမာ ကစံးဆာတာဘဝ.</p>	<p>သရုပ်/မှတ် ထဲထဲဂံထဲထဲဘာလေး ကမာဂုထိုင် ဆီကမိတ်တာ ထံထံဆေးဆေး လေး L1 နီး L2 ဘဝဆိုင် အတကွာထိုင်ဘေးဘဝ.</p> <p>သရုပ်/မှတ် သံကွာတာသံကွာသုတဖန် လေးတီးပုထဲ ကိုမိတနိုးလေးအသီးဆိုင် စံးဆာတာသုတဖန် ခိနဲ့လေး.</p> <p>သရုပ်/မှတ် သံကွာထဲ တာသံကွာသုတဖန် အတာပညာလေးတာသုတေသနအမိခိတ် မုတမာ တာသံကွာသုတဖန်လေးအကိတ်ခိတ်မေးနဲ့လေး.</p> <p>သရုပ်/မှတ် သံကွာ တာသံကွာသုတဖန် လေး L2 လေးကိုမိသုတဖန်တနိုးပတ်နဲ့လေး.</p>	<p>သရုပ်/မှတ် မာဂုထိုင် တာဆီကမိတ်တာထံထံဆေးဆေး နီး တာဆီကမိတ်လေးအသဘူ ခိဖျာတာအုတ်တာထိုင်တာထဲ အဆီကတာထဲ L1. ဝါဒီး မာဂုထိုင်တာထဲ L2နဲ့လေး.</p> <p>သရုပ်/မှတ် သံကွာ တာသံကွာသုတဖန် ဆု ကိုမိသုတဖန်အါဂါ ယုတ်နီး ပုလေးတသးဆိုင်စံးဆာတာ ဝဲတီးပုအဆာကတာဒုတ်လက်နဲ့လေး.</p> <p>သရုပ်/မှတ် သံကွာ တာသံကွာသုတဖန် ယုတ်ယုတ်နီး တာသုတေသနထိုင်ကွာ, တာနာပာ, တာစူးကါ, တာပတ်ထဲနီးပေး, တာသံထဲ နီး တာသုတေသနလေးအသီးထိုင်တာ နိသီးကမာလေးတာဝဲဒုတ်လေး ကိုမိတဖန်နီးနဲ့ဘဝတာစူးတာယာလေး ကစူးကါအထဲသုတ် တာသုတေသန နီး ပတ်ထဲနီးပေးတာဂုထိုင်တာထိုင်အကိတ်လေး.</p> <p>မတာတဂလဲ, မနာလဲ, တာလိတ်လဲ နီး တာဆာကတာဝဲလဲ တာသံကွာသုတဖန်ဆုံး ဘဝတာစူးကါဆုံး လေးသရုပ်/မှတ်နဲ့လေး.</p>	<p>သရုပ်/မှတ် မာဂုထိုင် ဆီကမိတ်တာထံထံဆေးဆေး ခိဖျာ ပျာကိုမိသုတဖန် ဘျီဂုတာကိတာခဲ အဆီကတာထဲ L1 နိသီးကမာလေးတာလေး အထဲသုတ်နာပာဝဲဒုတ် ပတ်ဖျာထိုင်အတာဆီကမိတ် သုတဖန်ကသုလိတ်လေးဆေးအကိတ်လေး.</p> <p>ကိုမိခဲလက်ယုတ်ယုတ် အိပ်နိုးတာစူးတာယာ လေးကယုတ်နီးလေးအထဲသုတ် နိကစာဒုတ်ခဲအတာထိုင်တဖန် မုတမာ အတာစံးဆာတဖန် တီးပုအဆာကတာနဲ့လေး.</p> <p>သရုပ်/မှတ်ဆုံး ပညာပတ်လေး ကသံကွာတာသံကွာသုတဖန် လေးအပတ်ယုတ်နီး တာပတ်ထဲနီးပေး, တာသံထဲ နီး တာသုတေသနလေးအသီးထိုင်တာ နိသီး နိလဲ နီး ဘဝမနုအယီလဲ တာသံကွာသုတဖန် နဲ့လေး.</p> <p>သရုပ်/မှတ် ဒူးထိုင်သကြီး ကိုမိသုတဖန် ကိုမိခဲကလုတ် အတာလေးပတ် နီး အတာလေးထိုင်အသီး လေးအကျီအကျီလေးကိုမိတဖန် ကမာဂုထိုင် အတာကတာ နီး အတာဆီမိတ်ကိတ် အကိတ်လေး.</p>	
<p>တာသံထဲထဲတာ</p> <p>၁၃. ဒူးနဲ့ဖျာထိုင် တာသုတေသန နိသီး ကသံထဲထဲ နီး ဆုံးထွဲကွာထွဲ ကိုမိသုတဖန် ကိုမိအတာမာလီ.</p>	<p>သရုပ်/မှတ် တသံထဲထဲထဲ ကိုမိသုတဖန် ကိုမိအတာမာလီ ဝဲတာမာလီအဆာကတာဘဝ.</p> <p>သရုပ်/မှတ် တဟုတ်လေးကိုမိသုတဖန် တာစူးတာယာတခါ လေးကဒူးနဲ့ဖျာထိုင် အထဲသုတ် အတာနာပာ ဝဲတာမာလီအဆာကတာ ဘဝနဲ့လေး.</p> <p>သရုပ်/မှတ် သံကွာထဲ တာသံကွာသုတဖန်လေးတာပညာ တာဆိုင်လေးတာလေးဆုံး လေးဆိုင်နီး "မာ" မုတမာ "တာမာဘဝ" တာစံးဆာသုတဖန်နဲ့လေး.</p>	<p>သရုပ်/မှတ် ဆုံးထွဲကွာထွဲ ကိုမိကွာအတာမာလီလေး တီးဒူးဒူးတဖျာဉ်လေးအကိတ် ခိဖျာတာမာ အကျီအကျီ ထဲတာမာနဲ့လေး.</p> <p>သရုပ်/မှတ် သံကွာထဲ တာသံကွာသုတဖန်လေး အလိပ်ဘဝတာသုတေသနထိုင်ကွာတာသုတေသန (မာ/တမာ အတာသံကွာလေး) မုတမာ တာသံကွာလေး အိပ်နိုးတာစံးဆာအဘဝထဲတဖျာဉ်ခိနဲ့လေး.</p> <p>အတာဟုတ်ကုတ်ဟုတ်မုတမာ ကိုမိသုတဖန်နဲ့ မာဝဲဒုတ် တာတခါလေးညီနာမာအသီးဒူး တကဲဘျီကမိတ်လေး တာလဲလိတ်မာဂုထိုင်တာအကိတ်ဘဝနဲ့လေး.</p> <p>တာသံကွာသုတဖန် နီး တာသံထဲထဲထဲသုတဖန်နဲ့ တာစူးကါအိတ်တဘျီတခါ လေးကဒူးနဲ့တာဆိုင်သီး လေး ကိုမိမာလီတာအကိတ်နဲ့လေး.</p> <p>တာသံထဲထဲထဲ သုတဖန်နဲ့ တကြားဝဲဘဝထဲ မုတမာ တဘဝထွဲလေးတာလေးဆုံး တာမာလီအတာဟူးတာဂါ ဘဝနဲ့လေး.</p>	<p>သရုပ်/မှတ်မုတမာ တာသံထဲထဲထဲ နိလှိုင်းထိုင်ခဲအသီး မုတမာ နိတမာလှိုင်းထိုင်ခဲအသီးတုလေးတုလေး နိသီးကသံထဲထဲ ကိုမိသုတဖန် ကိုမိအပတ်တော် နီး အတာလိပ်ဘဝတဖန် အကိတ်လေး.</p> <p>သရုပ်/မှတ်မုတမာ တာသံထဲထဲထဲလေး တခါ မုတမာ အါနဲ့တခါနဲ့လေး -</p> <ul style="list-style-type: none"> <input type="checkbox"/> ကတီးသကိတ်တာဂု လေးတီးပု <input type="checkbox"/> ပုတဂါစုတ်စုတ် ဟုတ်တာမာ မုတမာ ကိုတာမာ <input type="checkbox"/> ဟုတ်တာဟုတ်ကုတ်ဟုတ်မုတမာ ကိုမိတဂါစုတ်စုတ် လေးအထဲသုတ်တာမာအမိခိတ် <input type="checkbox"/> မာတာလေးကရု <input type="checkbox"/> တာသံကွာသံဒီးတခါ မုတမာ တာမာကွာတာမာ <input type="checkbox"/> ကိုမိ အတာဒူးနဲ့ပတ်ဖျာထိုင်တာ မုတမာ ကိုမိအတာမာလေး လာသုတ်ဘဝလေး <p>တာသံထဲထဲထဲနဲ့ ကြားဝဲဘဝထဲ နီး ဘဝထွဲလှိုင်းသီးဆု တာမာလီအတာဟူးတာဂါနဲ့လေး.</p>	<p>သရုပ်/မှတ်မုတမာ တီးဒူးပုတာသံကွာသံဒီး နီး တာမာလိတ်တာ တာမာကွာခဲလက် နိသီး ကပတ်ဖျာထိုင် ကိုမိတဂါစုတ်စုတ် ကိုမိအပတ်တော် နီး အတာလိပ်ဘဝတဖန် အကိတ်လေး.</p> <p>ကိုမိသုတဖန် သံထဲထဲထဲထဲကွာနိကစာအသီး မုတမာ အိပ်နိုး တာစူးတာယာလေး ကဟုတ်လိတ်သီး တာဟုတ်ကုတ်ဟုတ်မုတမာဒူးတဂါ နိသီးကဆုံးထွဲကွာထွဲ အထဲသုတ်အနိကစာဒုတ်ခဲ အတာလဲလိတ်လေးထိုင်အကိတ်လေး.</p>	

လိပ်ဖျာဉ်လအကောဒ်နီဉ် နီး တာ်သုတေသ်ဘဉ်	တတပတီၢ် တာ်သးခံတအိဉ်ဘဉ် -သရဉ်/မုဉ် တဂုဉ်ကျဲးမးတဘဉ်-	ခံပတီၢ်တပတီၢ် နီဉ်တယာ် -သရဉ်/မုဉ် ဂုဉ်ကျဲးစးမးတဘဉ် ဘဉ်ဆဉ်သနဉ်ကု တဂုဉ်ကျဲးလီဉ်တီဉ်ဘဉ်-	သပတီၢ်တပတီၢ် အိဉ်နီးတာ်သုတေသ်ဘဉ် -သရဉ်/မုဉ်ဆံး မးတဘဉ်လီဉ်ပုၤတီဉ်-	လွဉ်ပတီၢ်တပတီၢ် အိဉ်နီးတာ်မးနုၤ -ကွီဖိနီး ကွီသရဉ်/မုဉ် ခံခီယာ်ဟ်လဉ် ဆံး မးတဘဉ်လီဉ်ပုၤတီဉ်-	တာ်မးနီဉ်တဖဉ် ကွဲး ဟ်ဖျါတီဉ်တာ်ထံဉ် လီၤတာ်လီၤဆဲး လၢအဘဉ်ထွဲလီဉ်သးနီး တာ်မးလီၤလၢ ဘဉ်တာ်ယီထံသုဉ်ညါတုၤအီၤ
<p>တီးဒေးပုၤဂံၢ်နီဉ်ထံးတာ်မးစၢ တဖဉ်</p> <p>၈၄. စးကါ မုတမုာ် ဒူးအိဉ်ထီဉ် တာ်မးလီၤကုဉ်ဂံၢ်နီဉ်ထံး တာ်မးစၢတဖဉ် နီသိးကဒူးသုဒူးဘဉ် ကွီဖိသုဉ်တဖဉ်လၢ ကဒူးကါတာ်လၢအဝဲသုဉ် သုဉ်ညါ နီသိးကမးလီၤတာ်ထံဉ်လၢအသီ သုဉ်တဖဉ်အဂီၢ်</p>	<p>သရဉ်/မုဉ် တစူးကါ တာ်မးလီၤကုဉ်ဂံၢ်နီဉ်ထံး တာ်မးစၢတဖဉ်နီတခါ ဝဲတာ်မးလီၤအဆၢကတီၢ်ဘဉ်.</p> <p>ဝဲတာ်မးလီၤအဆၢကတီၢ်န့ဉ် သရဉ်/မုဉ် တစူးကါ မုတမုာ် တဒီးသန့ၤထီဉ် တာ်မးလီၤလၢ လံာ်ညီဉ်သီဉ်နီဉ်လၢ တာ်ဟ့ဉ်ဟ်ဆီၤ မုတမုာ် ဂံၢ်နီဉ်ထံးတာ်မးစၢလၢ တာ်ဒီးန့ၢ်အီၤသုတဖဉ် အဖိခိဉ်ဘဉ်</p>	<p>ဝဲတာ်မးလီၤအဆၢကတီၢ်န့ဉ်. သရဉ်/မုဉ် ဂုဉ်ကျဲးစးစူးကါ တာ်မးလီၤကုဉ်ဂံၢ်နီဉ်ထံး တာ်မးစၢတဖဉ်သနဉ်ကု ကွီဖိ တာ်မးလီၤမးဒီး မုတမုာ် တာ်သုဉ်ညါ တဒီးထီဉ်အါတီဉ်ဘဉ်.</p> <p>သရဉ်/မုဉ် ဂုဉ်ကျဲးစူးကါဝဲ မုတမုာ် မးဘဉ်ထွဲ တာ်ထံဉ်တာ်ဆီကမိဉ်သုဉ်တဖဉ်လၢ လံာ်ညီဉ်သီဉ်နီဉ်အပူၤ နီအကျါအကျဲးလၢကွီဖိ ကန့ၢ်ပဂံၢ်ဝဲအဂီၢ်ဘဉ်ဆဉ် တလၢထီဉ်ပုၤတီဉ်ဘဉ်.</p> <p>တာ်သီဉ်လီၤဆံး စူးကါဝဲဒဉ် ဂုၢ်နီဉ်ထံးတာ်မးစၢ လၢတာ်ဒီးန့ၢ်အီၤသုထံတဘျီတခိဉ် နီသိးကမးဂုၤထီဉ် တာ်သီဉ်လီၤ ဒီး တာ်မးလီၤအဂီၢ်လီၤ.</p>	<p>သရဉ်/မုဉ် စူးကါဝဲ တာ်မးကျိဉ်ဂံၢ်နီဉ်ထံးတာ်မးစၢ လၢတာ်ဒီးန့ၢ်အီၤသု မုတမုာ် လၢတာ်ဒူးအိဉ်ထီဉ်တာ်ဆီၤ နီသိး ကဒူးသုဒူးဘဉ် ပုၤကွီဖိလၢ ကမးလီ တာ်ထံဉ်လၢအသီအဂီၢ်လီၤ.</p> <p>တာ်ဂီၢ်ဖးဒီးသုဉ်တဖဉ်-မုတမုာ် တာ်မးလီၤလၢအသီအဂီၢ်လီၤတဖဉ် ဒီး ကွီဉ်ဒီးနီၤခိတုၤဟ့ဉ်တဂံၢ် အတုၤဘျးစဲလီဉ်သး (Total Physical Response (TPR)) ဆံး ဘဉ်တာ်စူးကါအီၤ ဝဲဂံၢ်နီဉ်ထံးတာ်မးစၢအိဉ်ဝဲစုၤ အလီၤန့ဉ်လီၤ.</p> <p>သရဉ်/မုဉ် စူးကါဝဲ လံာ်ညီဉ်သီဉ်နီဉ် ဒီး/မုတမုာ် ဂံၢ်နီဉ်ထံးတာ်မးစၢအကျဲးလၢအသီသုဉ်တဖဉ်လၢ တာ်ဒီးန့ၢ်အီၤသု လၢတာ်န့ၢ်လီၤသးအပူၤ နီသိး ကတဲဖျါထီဉ် တာ်ထံဉ်တာ်ဆီကမိဉ်လၢအရဲဒိဉ်သုဉ်တဖဉ်န့ဉ်လီၤ.</p>	<p>သရဉ်/မုဉ်စူးကါဝဲဒဉ် ကျိဉ်တာ်မးလီၤ ဂံၢ်နီဉ်ထံးတာ်မးစၢ လၢတာ်ဒီးန့ၢ်အီၤသု မုတမုာ် လၢတာ်ဒူးအိဉ်ထီဉ်တာ်ဆီၤအါမး တုၤလီၤတီၤလီၤ နီသိး ကဒူးသုဒူးဘဉ် ကွီဖိသုဉ်တဖဉ်လၢကန့ၢ်ပဂံၢ် တာ်ထံဉ်လၢအသီသုဉ်တဖဉ် လီၤတာ်လီၤဆဲးအဂီၢ်လီၤ.</p> <p>သရဉ်/မုဉ် စူးကါဝဲဒဉ် ဂံၢ်နီဉ်ထံးတာ်မးစၢထုလံာ်သုဉ်တဖဉ် မုတမုာ် တာ်ဖိးတာ်လီၤသုဉ်တဖဉ် ဝဲတာ်မးလီၤအဆၢကတီၢ်န့ဉ်လီၤ.</p> <p>သရဉ်/မုဉ် ဟ့ဉ်အါထီဉ်တာ်ဂုၢ်တာ်ကျါ လၢလံာ်ညီဉ်သီဉ်နီဉ်အပူၤ ဝဲတာ်သီဉ်လီၤအဆၢကတီၢ် နီသိး “ကဒူးဘဉ်ထွဲလီဉ်ညီဉ်သီဉ်နီဉ် ဆူတာ်ဆီဉ်မုပူၤ” အဂီၢ်လီၤ.</p> <p>ကွီဖိသုဉ်တဖဉ်အိဉ်နီး တာ်ခွဲးတာ်ယာ်လၢ ကဒူးအိဉ်ထီဉ်အဝဲသုနီၤကစၢဒဉ်ဝဲ တာ်မးလီၤ ဂံၢ်နီဉ်ထံးတာ်မးစၢသုဉ်တဖဉ်န့ဉ်လီၤ.</p>	
<p>ဟ့ဉ်တာ်မးစၢတဖဉ်တလီၢ်</p> <p>၈၅. ဒူးန့ဉ်ဖျါထီဉ် တာ်သုတေသ်လၢ ကဟ့ဉ်တာ်မးစၢ တဖဉ်တလီၢ် နီသိး ကမးလီၤတာ် ကွီဖိအတာ်န့ၢ်ပဂံၢ်ဆီၤလၢ L1 ဝံၤ ကမးဂုၤထီဉ်ဝဲလၢ L2 အဂီၢ်</p>	<p>သရဉ်/မုဉ် တဂုဉ်ကျဲးစးစူးကါ ကျိဖိသုဉ်တဖဉ် L1 နီသိး ကမးဂုၤထီဉ် တာ်မးလီၤလၢ L2 ဘဉ်.</p>	<p>သရဉ်/မုဉ် ဂုဉ်ကျဲးစးစူးကါ L1 နီသိး ကမးဂုၤထီဉ် တာ်မးလီၤလၢ L2 ဘဉ်ဆဉ် တလၢထီဉ်ပုၤတီဉ်ဘဉ်.</p> <p>ကွီဖိသုဉ်တဖဉ် တာ်တထံဉ်လၢ အန့ၢ်ပဂံၢ် လံာ်တာ်မးလီၤတာ်ထံဉ်လၢအသီသုဉ်တဖဉ် မုတမုာ် ဝီၤတြုလၢအသီတဖဉ် ဝဲ L2 ဘဉ်.</p> <p>ကွီဖိသုဉ်တဖဉ် ဘဉ်တာ်ထံဉ်န့ၢ်အီၤလၢ လီဉ်ဘဉ်အါထီဉ် တာ်ဆၢကတီၢ် နီသိး ကယုထံဉ်သုဉ်ညါ တာ်ထံဉ်အသီသုဉ်တဖဉ် ဝဲ L1 န့ဉ်လီၤ.</p>	<p>သရဉ်/မုဉ် မးညီထီဉ် L2 တာ်လၢထီဉ်လၢထီ ခီဖျါလၢ သီဉ်လီၤဆီဝဲဒဉ် တာ်ထံဉ်အသီသုဉ်တဖဉ်ဝဲ L1 နီသိးကဒူးသုဒူးဘဉ် ပုၤမးလီၤတာ်ဖိတဖဉ်လၢ ကတဲဖျါထီဉ် တာ်ထံဉ်လၢအသီဝဲ L2 လၢလၢလီၤလီၤအဂီၢ်လီၤ.</p> <p>L1 န့ဉ် ဘဉ်တာ်စူးကါအီၤ ခီဖျါ ကွီဖိသုဉ်တဖဉ် နီသိးကတဲဖျါထီဉ် တာ်အခီပညီဉ်လၢအဝဲသုဉ် တန့ၢ်ပဂံၢ်ဒီးဘဉ်လၢ L2 အဆၢကတီၢ်န့ဉ်လီၤ.</p> <p>L1 န့ဉ် ဘဉ်တာ်စူးကါအီၤ နီသိးကအိဉ်ထွဲမးစၢ တာ်မးလီၤ ဝဲလၢ L2 ဆံး တဂုၤထီဉ်လၢလၢပုၤပုၤလၢ တာ်ကစူးကါအီၤ ထံတခါမးအခါန့ဉ်လီၤ.</p>	<p>လၢတာ်ပညီဉ်အပူၤန့ဉ်. သရဉ်/မုဉ်ဆံး ဟ်ဖိုဉ် L1 တာ်ဆၢကတီၢ် နီသိးကပညီဉ်ဝဲလၢ တာ်ကမးလီ တာ်ထံဉ်အသီတဖဉ်အဂီၢ် ဝံၤဒီး L2 တာ်ဆၢကတီၢ် နီသိးကပညီဉ်လၢ တာ်ကမးလီ ကျိဉ်လၢအသီအဂီၢ်လီၤ.</p> <p>သရဉ်/မုဉ် ဝဲထံနီၤဖးကုၤလၢ L1 ကီးဆၢကတီၢ်ဒီး ဝဲလၢ အလီဉ်မးလီၤတာ် ကွီဖိသုဉ်တဖဉ်အတာ်န့ၢ်ပဂံၢ်အခါန့ဉ်လီၤ.</p> <p>ကွီဖိသုဉ်တဖဉ် ဘဉ်တာ်ဟ့ဉ်လီၤအဝဲသုဉ် တာ်ခွဲးတာ်ယာ်သုဉ်တဖဉ် မုတမုာ် ဘဉ်တာ်ထံဉ်လၢ အစူးကါ ကျိဉ်ဂံၢ်နီဉ် နီသိးကမးဂုၤထီဉ်ဝဲလၢဒီးတဂုၤ အဂီၢ်လီၤ.</p>	

လီကဝီ၊ ခုး တာ်ဟ်လုာ်ဟ်ပုၤ၊ နီး လုာ်လၢ်သကးပဝးသ့ၣ်တဖၣ်လၢအပုၤနီးကံာ်စီ

<p>လီကဝီလၢအကါနီၣ် နီး တာ်သ့တဘၣ်</p>	<p>တာ်တပတီၢ် တာ်သးမံတအိၣ်ဘၣ် -သရၣ်/မုၢ် တက့ၢ်ကျဲးမၤတာ်ဘၣ်-</p>	<p>မံပတီၢ်တပတီၢ် နီၣ်တဖၣ် -သရၣ်/မုၢ် က့ၢ်ကျဲးစးမၤတာ် ဘၣ်ဆၣ်သန့က့ တက့ၢ်လီၣ်လီၣ်တဘၣ်-</p>	<p>သၢပတီၢ်တပတီၢ် အိၣ်နီးတာ်သ့တဘၣ် -သရၣ်/မုၢ်ဆံး မၤတာ်လၢအိၣ်ပုၤအိၣ်-</p>	<p>လျီပတီၢ်တပတီၢ် အိၣ်နီးတာ်မၤန့ၢ် -က့ၢ်မိးနီး က့ၢ်သရၣ်/မုၢ် ခံခိယာ်ဟ်လၢ် ဆံး မၤတာ်လၢအိၣ်ပုၤအိၣ်-</p>	<p>တာ်မၤနီၣ်တဖၣ် က့ၢ်း ဟ်ပျါအိၣ်တၢ်ထံၣ် လီၤတၢ်လီၤဆဲး လၢအဘၣ်ထွဲလီၣ်သးနီး တာ်မၤလီလၢ ဘၣ်တာ်ယိထံသ့ၣ်ညါတၢ်အိၣ်</p>
<p>တာ်ဆဲးတာ်လၢ နီး တာ်န့ၣ်သါ</p> <p>ကဝ. နးအိၣ်ထီၣ် တာ်မၤလီအိၣ်ညါလၢလၢ ပုၤနီးတာ်အိၣ်ထွဲမၤစၢၤ လၢက့ၢ်မိသ့ၣ်တဖၣ်အကီၢ် လၢအကဟ်လုာ်ဟ်ပုၤ ပုၤက့ၢ်မိသ့ၣ်တဖၣ် ဟ်အတာ်ကတိၤ နီး အတာ်ဆဲးတာ်လၢ.</p>	<p>ခိသိး ကနးဘၣ်ထွဲ တာ်မၤလီနီး တာ်ရဲလီၣ်မုၢ်လီၣ်, ကျိၣ်အတာ်ဘၣ်ထွဲလီၣ်သး နီး ကျိၣ်အတာ်ဘၣ်ထွဲလီၣ်သး နီး ပုၤက့ၢ်မိသ့ၣ်တဖၣ်နီး ပုၤတဝါ အတာ်ဆဲးတာ်လၢတဲးလီၣ်သး သ့ၣ်တဖၣ်အကီၢ် သရၣ်/မုၢ် တထဲးဂံၢ်ထဲးဘါ, မုတမ့ၢ် တာ်က့ၢ်တလီၤ, တာ်တယုးယီၤဟ်ကဲ မုတမ့ၢ် တာ်တသ့တဘၣ်အိၣ် အနီအထံၣ်အံၤ ဘၣ်တာ်မၤဆိးလၢအဘဲသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.</p> <p>ပုၤက့ၢ်မိသ့ၣ်တဖၣ် အတာ်ကတိၤနီၣ်ပုၤတၢ်ဟံး နးနဲၣ်ပျါထီၣ်တၢ်တုၢ်ဘၣ်လၢအဆၢ, တာ်တမုၢ်တလၢ, မုတမ့ၢ် တာ်ဘၣ်တာ်ဘၢတအိၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.</p>	<p>သရၣ်/မုၢ် က့ၢ်ကျဲးစးနးဘၣ်ထွဲ တာ်မၤလီ ဆူ တာ်ရဲလီၣ်မုၢ်လီၣ်, ကျိၣ်အတာ်ဘၣ်ထွဲလီၣ်သး နီး ပုၤက့ၢ်မိနီး ပုၤတဝါ အတာ်ဆဲးတာ်လၢလီၤဆီလီၣ်သး သန့က့, တာ်အနီအထံၣ်အံၤ မၤကနဲကဲါ ပုၤက့ၢ်မိသ့ၣ်တဖၣ်အသး, မုတမ့ၢ် ဟ့ၣ်ကမၣ်တၢ်ဂံၢ်တၢ်ကျိၣ်န့ၣ်လီၤ.</p> <p>သရၣ်/မုၢ် က့ၢ်ကျဲးစးနးခိသိး ကနးအိၣ်ထီၣ်တာ်ဘၣ်ထွဲလီၣ်သးနီး က့ၢ်မိတဂၤစ့ၣ်စ့ၣ် ဘၣ်ယးအဘဲသ့ၣ် အဂံၢ်ထံး, ပုၤတဝါ, မုတမ့ၢ် ဟ်ဘၣ်အိၣ်မုအိၣ်ဂဲၤ ဘၣ်ဆၣ် က့ၢ်မိအတာ်ဆဲးတာ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤနးနဲၣ်ပျါထီၣ်ပဲလၢ တာ်က့ၢ်ကျဲးစးသ့ၣ်တဖၣ်ဆဲး တကဲထီၣ်လီၣ်ထီၣ်လၢလၢပုၤပုၤဘၣ် န့ၣ်လီၤ.</p> <p>သရၣ်/မုၢ် တပျီက့ၢ် မုတမ့ၢ် ယုးနီးန့ၣ်တၢ်ခွဲးတာ်ယာ် ထဲတဆဲးတက့ၢ် နီးသိးကနးဘၣ်ထွဲတၢ်ဂံၢ်တၢ်ကျိၣ် ဆူက့ၢ်မိသ့ၣ်တဖၣ် တာ်ဆဲးတာ်လၢအဂံၢ်ထံး, ပုၤတဝါ မုတမ့ၢ် ဟ်ဘၣ်အိၣ်မုအိၣ်ဂဲၤန့ၣ်လီၤ.</p>	<p>သရၣ်/မုၢ် နးအိၣ်ထီၣ် တာ်မၤလီခိၣ်ယၢၤလၢအိၣ်နီးတာ်အိၣ်ထွဲမၤစၢၤ လၢက့ၢ်မိသ့ၣ်တဖၣ်အကီၢ် နီၣ်ပျါ တာ်နးဘၣ်ထွဲ တာ်မၤလီ ဆူက့ၢ်မိ နီး ပုၤတဝါ အတာ်သ့ၣ်ညါန့ၣ်ပုၤလၢ နီး တာ်ရဲလီၣ်မုၢ်လီၣ်, ကျိၣ်အတာ်ဘၣ်ထွဲလီၣ်သး နီး အတာ်ဆဲးတာ်လၢလီၤဆီလီၣ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.</p> <p>က့ၢ်မိသ့ၣ်တဖၣ်အံၤဘၣ်ဟ့ၣ်သ့ၣ်အိၣ် အဘဲသ့ၣ်တလီၤလီၤ နီးသိး ကနးကါအဘဲသ့ၣ် အဟ်ဘၣ်ကတိၤ မုတမ့ၢ် ဟ့ၣ်ခိဟ့ၣ်န့ၣ်လီၤ အဘဲသ့ၣ်အနီၤကစၢ်ဒၣ်ပဲ အတာ်နီတၢ်တၢ် မုတမ့ၢ် တာ်တဲမုၢ်န့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ် ဖဲတာ်သိၣ်လီၣ်အဆၢကတိၢ်န့ၣ်လီၤ.</p> <p>တာ်မၤလီဆံး ကျဲးစးနီးတာ်ဆဲးတာ်လၢ နီး ပုၤနီးတာ်ယုၣ်ယီၤဟ်ကဲ လၢလၢပုၤပုၤ န့ၣ်လီၤ.</p>	<p>သရၣ်/မုၢ် နးအိၣ်ထီၣ် တာ်မၤလီခိၣ်ယၢၤလၢအိၣ်နီးတာ်အိၣ်ထွဲမၤစၢၤ နီၣ်ပျါ ဟ့ၣ်သဆၣ်ထီၣ်က့ၢ်မိသ့ၣ်တဖၣ် နီးသိးကနးကါ အဘဲသ့ၣ်ဟ်ဘၣ်ကတိၤ နီး မၤလၢကဝီၤ လီၤကဝီၤတာ်ဆဲးတာ်လၢ/တာ်န့ၣ်သါန့ၣ်လီၤ.</p> <p>သရၣ်/မုၢ် နးဘၣ်ထွဲလီၣ်ညီၣ်သိၣ်ခိၣ်နီး လီၤကဝီၤတာ်ဆိၣ်သး နီၣ်ပျါ သံက့ၢ်က့ၢ်မိတၢ်သံက့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ဘၣ်ယးနီး အဘဲသ့ၣ် တာ်ဆဲးတာ်လၢအဂံၢ်ထံး, တာ်အိၣ်မုအတာ်လဲၤနီၣ်ပျါ နီး တာ်သးစဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.</p> <p>ပုၤက့ၢ်မိသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ဘၣ်တာ်ဟ့ၣ်လီၤအံၤ တာ်ခွဲးတာ်ယာ် နီးသိးကဟ့ၣ်ခိဟ့ၣ်နီၤလီၤ ဘၣ်ယးအဘဲသ့ၣ် တာ်အိၣ်မုလၢဟ်ဘၣ်, လုာ်လၢထူသန့ နီး တာ်ဆဲးတာ်လၢအဂံၢ်ထံး ဖဲတၢ်ပုၤအဆၢကတိၢ် န့ၣ်လီၤ.</p>	
<p>တာ်ဟ့ၣ်ဆူၣ်ထီၣ်သးလၢအဂ့ၢ်</p> <p>ဂၤ. မၤဂ့ၢ်ထီၣ် တၢ်ဒးတာ်ဆဲးတာ်လၢတခါ ဖဲတာ်ကမၣ်သ့ၣ်တဖၣ် ဘၣ်တာ်တုၢ်လီၣ်အိၣ်</p>	<p>သရၣ်/မုၢ် စူးကါတာ်ဒးဖဲဆး မုတမ့ၢ် တာ်ဟ့ၣ်ဆူၣ်ထီၣ်သးလၢအတဂ့ၢ်တဘၣ် ဖဲက့ၢ်မိ မၤတာ်ကမၣ်သ့ၣ်တဖၣ် အဆၢကတိၢ် န့ၣ်လီၤ.</p> <p>က့ၢ်မိသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ဘၣ်တာ်ထံၣ်လၢ အိၣ်နီးတာ်သ့ၣ်ပုၤသးဖးလၢကမၤ တာ်ကမၣ်သ့ၣ်တဖၣ် မုတမ့ၢ် ဟ်ယုၣ်မၤသကိးတာ်လၢတၢ်ပုၤန့ၣ်လီၤ.</p>	<p>သရၣ်/မုၢ် က့ၢ်ကျဲးစး စူးကါဖဲဒၣ်တာ်ဟ့ၣ်သဆၣ်ထီၣ်သးလၢအဂ့ၢ် သန့က့, ပုၤက့ၢ်မိသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ပုၤလၢကမၤကျိၣ် တာ်အသိသ့ၣ်တဖၣ် မုတမ့ၢ် ကမၤတာ်ကမၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.</p> <p>လၢကဘၣ်တဲပျါဂ့ၢ်ထီၣ်တာ်အခိပညိလၢကျိၣ်အဂၤ မုတမ့ၢ် စူးကါပုၤက့ၢ်မိသ့ၣ်တဖၣ် L1 နီးသိးကဟ်ပျါဂ့ၢ်ထီၣ်တာ်အခိပညိအလီၤန့ၣ်, သရၣ်/မုၢ် ဖဲတဲၤတဲၤက့ၢ်တၢ်သံက့ၢ် မုတမ့ၢ် တာ်အခိသ့ၣ်တဖၣ် ဖဲ L2 န့ၣ်လီၤ.</p>	<p>သရၣ်/မုၢ် မၤဂ့ၢ်ထီၣ် တၢ်ဒးတာ်ဆဲးတာ်လၢတခါ ဖဲလၢပုၤက့ၢ်မိသ့ၣ်တဖၣ် တဘၣ်ယီၣ်ဘၣ်ဘၣ်လၢကမၤတာ်ကမၣ်သ့ၣ်တဖၣ် ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. သရၣ်/မုၢ် မၤဘၣ်ထီၣ်က့ၢ် က့ၢ်မိအတာ်ကမၣ်သ့ၣ်တဖၣ် နီၣ်ပျါ တာ်စူးကါတာ်ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါနီး တာ်ဟ့ၣ်သဆၣ်ထီၣ်သးလၢအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.</p> <p>သရၣ်/မုၢ် စူးကါပုၤက့ၢ်မိသ့ၣ်တဖၣ် L1 နီး ဟ့ၣ်ပျါက့ၢ်မိသ့ၣ်တဖၣ်ကနးကါဖဲဒၣ် L1 ဖဲလီၣ်ဘၣ်ဖဲအဆၢကတိၢ် ဖဲလၢအဘဲသ့ၣ်ဟ်ပျါထီၣ် အတာ်ဆိကမိၣ်လၢ L2 တသ့အခါန့ၣ်လီၤ.</p>	<p>တၢ်ဒးတာ်ဆဲးတာ်လၢအံၤ မုၢ်ခိသိးပုၤက့ၢ်မိသ့ၣ်တဖၣ် ကသ့ၣ်ဟီၤသးဝး လၢကမၤလီတၢ်အဂီၢ် နီး တပျါတဖးလၢ ကမၤတာ်ကမၣ်သ့ၣ်တဖၣ် မုတမ့ၢ် မၤကျိၣ်တာ်အသိသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.</p> <p>သရၣ်/မုၢ် စူးကါဖဲဒၣ် တာ်ဟ့ၣ်တာ်ထံၣ် လၢအဂ့ၢ်, လၢအပုၤနီးတာ်ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါ နီး လၢအပုၤနီးတာ်ယုးယီၣ်ဟ်ကဲ ယုၣ်နီး တာ်မၤလီခိၣ်ခါဆဲး “Small-steps” လၢတာ်မၤပျါမၤဖးတအိၣ် နီးသိး ကမၤစၢၤက့ၢ်မိသ့ၣ်တဖၣ်လၢ ကနးန့ၣ်ဘၣ် တာ်န့ၣ်န့ၣ်လီၤသးအဂီၢ်လီၤ.</p> <p>က့ၢ်မိသ့ၣ်တဖၣ် ဘၣ်တာ်ထံၣ်လၢ ဟ့ၣ်သဆၣ်ထီၣ်လီၣ်သးတဂၤနီးတဂၤ လၢအကျိၣ်အကျဲးလၢအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.</p>	

တၢ်ဃိတံသ့ၣ်ညါဝံၤအတၢ်ဆိကမိၣ်ကဒါက့ၤ

ဝံသးစ့ၤ ဟံပနီၣ် နနီၣ်ကစၢ်အတၢ်န့ၣ်လီၤသး လၢနတၢ်စူးကါပုၤကိၣ်တဖၣ်တဖၣ် ဝီဖျိ ယုထၢတၢ်လွံၢ်န့ၣ် လၢအကြၢၤဝဲဘၣ်ဝဲတခါခါ-	 တၢ်န့ၣ်လီၤသး တဆိၣ်ဘၣ်	 တၢ်န့ၣ်လီၤသးစ့ၤ	 ညီၣ်နီၤမၤအသး	 န့ၣ်လီၤသး	 တၢ်န့ၣ်လီၤသးဆိၣ် နီၣ်နီၣ်မုၢ်မုၢ်
တၢ်သ့ကွဲးသ့ကတိၤကျိၣ်ဂ့ၤဂ့ၤဘၣ်ဘၣ် (တၢ်စံးကတိၤ နီး တၢ်ဒိကန့ၣ်) လၢကိၣ်မိ L1 ကျိၣ်-					
တၢ်သ့ကွဲးသ့ဖး (တၢ်ကွဲးလံာ်ကွဲးလံာ် နီး တၢ်ဖးလံာ်ဖးလံာ်) လၢကိၣ်မိ L1 ကျိၣ် -					
တၢ်သ့ကွဲးသ့ကတိၤကျိၣ်ဂ့ၤဂ့ၤဘၣ်ဘၣ် (တၢ်စံးကတိၤ နီး တၢ်ဒိကန့ၣ်) လၢကိၣ်မိ L2 ကျိၣ်-					
တၢ်သ့ကွဲးသ့ဖး (တၢ်ကွဲးလံာ်ကွဲးလံာ် နီး တၢ်ဖးလံာ်ဖးလံာ်) လၢကိၣ်မိ L2 ကျိၣ် -					
တၢ်သ့ကွဲးသ့ဖး (တၢ်ကွဲးလံာ်ကွဲးလံာ် နီး တၢ်ဖးလံာ်ဖးလံာ်) လၢကိၣ်မိ L3 ကျိၣ်(မ့ဘၣ်ပးလီာ်သး) -					
တၢ်သ့ကွဲးသ့ဖး (တၢ်ကွဲးလံာ်ကွဲးလံာ် နီး တၢ်ဖးလံာ်ဖးလံာ်) လၢကိၣ်မိ L3 ကျိၣ်(မ့ဘၣ်ပးလီာ်အသး) -					

တၢ်ဃိတံသ့ၣ်ညါဝံၤအတၢ်ဆိကမိၣ်ကဒါက့ၤ တၢ်သံကွၢ်တဖၣ်

၁. လၢနတၢ်သိၣ်လိလၢအဘၣ်ပးနီး တၢ်စူးကါကျိၣ်အါကျိၣ်အတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ပုၤ တၢ်လၢအကဲထီၣ်လိၣ်ထီၣ်အါကတၢ်န့ၣ် မ့ၢ်မနုၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢန? ဘၣ်မနုၤအကဲထီၣ်လိၣ်ထီၣ်လၢန?

၂. လာနတ်မာလိအပူနှင့် နှီး နပူကိုဖိသည့်တဖန် ဘက်ကွန်ဆာဗ်တိုအီးတဲမနုသျှတဖန်လဲဉ် နီး နကွန်ဆာဗ်တိုအီးဖဲလဲဉ်?

၃. လာနတ်သိဉ်လိအပူနှင့် လာတဲကမာဂျူထီဉ် ကျိအါကျိအတဲကူဉ်ဘဉ်ကူဉ်သ့အဂီ တဲလိဉ်ဘဉ်နီးတဲမနုတဖန်လဲဉ်.

၄. နဖးပဉ်ဖိဉ်မိဉ်ပဉ်သျှတဖန် လာဖိသဉ်သျှတဖန်အတဲမာလိပူ နီး ဖးပဉ်ပုဉ် ပုတတၢလၢ တဲမာလိအကျိအကျဲအပူဖဲလဲဉ်?

ခဲလၢဉ်ပဉ်ဖိဉ်	1	2-	2	2+	3-	3	3+	4-	4	4+	တဲအီးနုဉ်အမး ခဲလၢဉ် (ပဉ်ဖိဉ်အီးခဲလၢဉ် နီး နီးအီးအီး ၁၄)
	0	20	30	40	50	60	70	80	90	100	





தமிழ்

诶

टी T

A



Hi!

絵

嗨

Hola!

FR

ಗ್ರೀ



EN



안녕

中文

하늘



अ

あ A

A

文